
 

 

Acta de la sessió del Consell de Districte Centre 

5 d’abril de 2022 

Lloc de celebració: Centre Cultural El Casino  Hora d’inici: 19:05 hores 

Data: 5 d’abril de 2022.     Hora d’acabament: 20:15 hores 

Núm: 1/22 

Ordre del dia 

1. Aprovació de l’acta anterior (corresponent al dia 9 de novembre de 2021). 
2. La gestió dels Fons Europeus Next Generation a l’Ajuntament de Manresa.  
3. Estat de les actuacions de districte. 
4. Procés participatiu actuacions districte 2023. 
5. Precs i preguntes 

Persones assistents 

President de Mesa Josep Gili Prat 

Regidora delegada de Recursos Humans i 
Govern Obert 

Montserrat Clotet Massana 

Cap de Projectes Estratègics. Ajuntament de 
Manresa 

Joan Francesc Domene 

Regidor PSC Anju Valentí 

Ciutadana Carme Cluselles 

Ciutadà Josep Maria Sala Rovira 

Col·lectiu Comuns Laura Massana 

Ciutadà David Romero 

AVE Escodines Miquel Perramon 

Av Vic Remei Leandre Lladó Font 

Associació contra el càncer Rosa Maria Salvador Gili 

Associació Astronòmica de Manresa Josep Griera Cors 

Funcionària Arantxa Pons Echelecu 

 
1. Aprovació, si s’escau, de l’Acta de 9 de novembre de 2021. 

Obre la sessió el President de la Mesa, el Sr. Josep Gili, que dona la benvinguda als assistents i  
passa al primer punt de l’ordre del dia amb l’aprovació de l’acta de la sessió del dia nou de 
novembre de 2021. 
 
Demana a les persones assistents si volen aportar alguna esmena en relació l’acta. No havent-hi 
cap esmena, s’aprova l’acta per assentiment. 
 



2. La gestió dels Fons Europeus Next Generation a l’Ajuntament de Manresa.  

El regidor Gili passa la paraula al Sr. Joan Francesc Domene, Cap de projectes estratègics de 
l’Ajuntament de Manresa, que inicia la seva exposició. 

El Sr. Domene comenta que la idea és explicar una mica tota la feina que estem fent des de 

l’Ajuntament per gestionar aquest fons Next Generation que venen des d’Europa i com la ciutat 

es pot beneficiar d’aquests projectes. 

Això comença amb la COVID que com sabeu provoca una greu crisis econòmica, social i sanitària. 

Per aquest motiu es creen aquests fons amb l’objectiu d’ajudar als països membres de la Unió 

Europea a recuperar-se de l’impacte de la covid. 

Això es tradueix amb una injecció de quasi bé 2 bilions d’euros a tot Europa, dels quals 140 

milions d’euros arriben a Espanya, uns 80  venen via préstec i 60 milions d’euros a fons perdut. 

Des de l’Ajuntament estem gestionant aquesta segona opció. 

És a dir, a tot Espanya hi ha aquests 60 milions d’euros que van de l’any 2021 fins l’any 2026. 

Cada país de la Unió Europea fa el seu propi pla. En el cas d’Espanya és el Pla de Recuperació, 

Transformació i Resiliència que té les següents línies directrius: La transició ecològica (que sigui 

sostenible), la transformació digital (l’aposta per les noves tecnologies), la igualtat de gènere i la 

cohesió social i territorial. Aquests quatre pilars bàsics es desenvolupen després en deu 

polítiques palanca. 

Les 10 polítiques palanca del Pla són: 

- Agenda urbana i rural, lluita contra la despoblació i per al desenvolupament de 
l’agricultura. 

- Infraestructures i ecosistemes resilents. 
- Transició energètica justa i inclusiva 
- Una administració per al segle XXI 
- Modernització i digitalització del teixit industrial i pime. Recuperació del turisme i impuls 

a una Espanya nació emprenedora. 
- Pacte per la ciència i la innovació. Reforç al Sistema Nacional de Salut. 
- Educació i coneixement, formació contínua i desenvolupament de capacitats. 
- Nova economia de les cures i polítiques d’ocupació. 
- Impuls de la indústria, de la cultura i l’esport. 
- Modernització del sistema fiscal per a un creixement inclusiu i sostenible. 

El Sr. Joan Francesc Domene explica que en el cas de l’Ajuntament de Manresa ha dividit el 
conjunt de subvencions que l’Ajuntament de Manresa ha treballat o hi està treballant en relació 
als fons europeus de Next Generation en: Subvencions concedides, sol·licituds pendents de 
resolució, sol·licituds en tràmit i convocatòries pendents. Aquesta és la fotografia actual, perquè 
s’ha de tenir present que en qualsevol moment pot sortir una altra ajut que pot ser beneficiós 
per a la ciutat i llavors iniciaríem els tràmits. 

Les dues primeres tenen a veure amb el turisme i el camí Ignasià. Una és una convocatòria que 
des del Ministeri de Turisme li diuen Plans de Sostenibilitat Turística. Des de Manresa, vam 
presentar un projecte que es diu Manresa, final del Camí Ignasià. Tot el que té a veure amb el 
Camí Ignasià a Madrid té bona entrada i l’hem fet servir per fer coses que ja estaven previstes 
per a la ciutat però que hem pogut posar sota aquest paraigües.  



En aquesta subvenció hi trobem la Renaturalització del riu Cardener a l’entorn del final del Camí 
Ignasià i Regulació d’accessos als espais naturals, també a l’entorn del Camí Ignasià. També 
vàrem proposar fer un Pla que l’hem anomenat «el Pla d’Ecomobilitat turística comarcal», La 
idea d’aquest Pla és tenir unes bicis elèctriques perquè la gent que ens visiti es pugui desplaçar. 
Després també volem fer una mena d’aplicació, un servei, una APP, com una mena d’oficina 
turística digital. Després també tenim un Pla Integral d’Accessibilitat que és millorar els recursos 
turístics: la Seu, la Cova,... que puguin ser accessibles, no només per la mobilitat, és a dir, no 
només tenint en compte les dificultats de les persones amb mobilitat reduïda sinó també per 
permetre l’accessibilitat visual, auditiva i intel·lectual. I l’últim en aquesta línia d’ajuts és crear 
una zona d’autocaravanes al Congost i una secretaria tècnica. Ja fa temps que hi ha aquesta 
demanda, perquè a Manresa no hi ha un lloc exclusiu amb serveis. 

Aquesta seria la primera subvenció que té a veure amb el turisme i com veieu són 2.500.00 
euros. 

La segona relacionada amb el turisme és aquesta de 2.713.851,73 euros. Aquí ja parlem de 
patrimoni pel que fa a edificis i camins. És una convocatòria més concreta. Aquí tenim el museu, 
l’Antic Col·legi de Sant Ignasi-Centre d’Acollida de Pelegrins, el mirador de la Torre Santa 
Caterina, el jaciment arqueològic Convent de Sant Cristòfol de la Torre Santa Caterina,  

Després ja tenim els camins que us comentava. Un és des del Pont Vell fins al Pont de Sant 
Francesc, hi ha una passarel·la que va del Pont Vell fins a la Renfe, doncs és allargar aquesta 
connexió per anar amb seguretat. Després hi ha la Font de Sant Pau, un altre projecte que va de 
la Font de Fans a Creu del Tort i entorn de la capella de Sant Marc i La Cova.  

I després hi havia dos projectes que ja estaven en marxa que hem aprofitat per tenir 
finançament que són: un és la última fase del Pont Nou que va cap al cementiri. Faltava la última 
fase i es va posar en aquestes subvencions. I també una reforma que es va fer del carrer del 
Balç. 

Per a aquesta subvenció ens han concedit 2.713.851,73 euros. 

La tercera subvenció concedida és la de Zones de baixes emissions i transport urbà, que engloba 
l’adquisició d’autobusos elèctrics per a flota de transport públic urbà, l’adaptació d’instal·lacions 
de la flota a la recàrrega elèctrica i millora de l’eficiència i la digitalització dels servei de 
transport públic urbà. D’aquesta ens han concedit un total de 2.366.050,10 euros.  

En relació a les sol·licituds pendents en trobem tres: La primera és la Transformació digital de les 
administracions locals. Aquí hi trobem la implantació de llocs de treball intel·ligents de nova 
generació i la ciberseguretat. Aquí millorarem els serveis interns de l’Ajuntament, la seguretat 
de les dades i també perquè se’n benefici la ciutadania. Aquí s’ha sol·licitat un import de 
291.079,54 euros. 

La segona subvenció que encara està pendent de resolució és la Renaturalització i resiliència de 
les ciutats. Per aquesta s’ha sol·licitat un import de 3.017.322,13 euros. Es divideix en tres eixos. 
L’eix 1 que és la Renaturalització i foment de la biodiversitat autòctona: eliminació de canyissars 
i altres espècies invasores, retirada d’horts il·legals i plantació de vegetació autòctona de ribera, 
adequació de nous espais verds, compra del terreny de l’albereda de Can Poc Oli i programa de 
gestió d’espècies invasores. El segon eix és la millora de la connectivitat ecològica del riu 
Cardener i la seva connexió amb la riera de Rajadell. Hi trobem: la demolició d’una antiga 
discoteca abandonada i alliberament de l’espai públic generat i la compra de terrenys necessaris 
per dur a terme les actuacions. L’eix 3 fa referència a actuacions de millora de l’accés i l’ús públic 
del parc del Cardener: reparació de l’escudella del Pont Vell, escala per a vianants a la «Fàbrica 



dels Panyos» i millora del camí existent per a vianants i, per últim, senda per a vianants-
connexió a la zona de la C-25. Aquest és molt ambiciós i vam demanar quasi uns 3 milions.  

La tercera subvenció presentada pendent de resolució es la restauració d’ecosistemes fluvials i 
reducció del risc d’inundació. Per aquesta subvenció s’ha reaprofitat una part de la feina feta per 
a l’anterior convocatòria. En aquest cas s’ha sol·licitat un import de 1.388.478,77 euros. Aquest 
projecte es divideix en dos eixos: la renaturalització i foment de la biodiversitat autòctona (aquí 
hi trobem les actuacions presentades anteriorment) i l’eix dos que seria la Millora de la 
connectivitat ecològica del riu Cardener i la seva connexió amb la riera de Rajadell. 

Llavors trobem les sol·licituds que, actualment, estan en tràmit. Aquí trobem el Pla d’impuls a la 
rehabilitació d’edificis públics. Són edificis de propietat de l’Ajuntament, s’ofereixen subvencions 
per millorar aquests edificis.  

Aquesta subvenció arriba fins a 3 milions d’euros. Cobreixen el 100% del cost de les accions del 
tipus: millorar l’eficiència energètica dels edificis públics, amb coeficient de contribució climàtica 
del 100%. I el 85% de les actuacions del tipus: millorar la sostenibilitat ambiental en matèria 
d’aigua, ús de materials, gestió de residus, adaptació al canvi climàtic i protecció de la 
biodiversitat, amb coeficient de contribució climàtica del 40%, millorar l’accessibilitat, millorar 
l’habitabilitat i millora en la conservació dels edificis. 

I dins de sol·licituds en tràmit també tenim la de barris i rehabilitació d’habitatges, aquí es 
regulen els programes d’ajuda en matèria de rehabilitació residencial i habitatge social del Pla 
de Recuperació, Transformació i Resiliència.  

Aquest recull els següents eixos: Programa d’ajuda a les actuacions de rehabilitació en l’àmbit 
dels barris. Programa de Suport a les oficines de rehabilitació. Programa d’ajuda a les actuacions 
de rehabilitació d’edificis. Programa de foment de la millora de l’eficiència energètica 
d’habitatges. Programa d’ajuda a l’elaboració del llibre de l’edifici existent per a la rehabilitació i 
la redacció de projectes de rehabilitació. I, Programa d’ajuda a la construcció d’habitatges en 
lloguer social en edificis energèticament eficients. 

En relació a les convocatòries pendents tenim la de «Primera experiència professional en les 
administracions públiques». L’objectiu d’aquesta convocatòria és que les persones joves 
desocupades adquireixin les primeres experiències en ocupació, així com competències i 
habilitats socials i professionals.  

I a la següent diapositiva és un quadre resum de totes les subvencions explicades. 

3. Estat de les actuacions de districte. 

Passem al següent punt de l’ordre del dia. El regidor, Gili, passa la paraula a la Sra. Arantxa Pons 
que explica l’estat de les actuacions que es van acordar per a aquest 2022. 

DISTRICTE:    CENTRE 

Nom de l’actuació: Bancs accessibles a les Escodines 

Dades de la persona/entitat que proposa l’actuació: 
AVV Escodines 

Pressupost: 15.000 euros 

Barri: Escodines 

Seguiment actuació: Es fa visita i la Sra. Carme Carrió explica la proposta. Pendent que des de 
Via Pública passin el plànol amb la proposta. 



 

DISTRICTE:    CENTRE 

Nom de l’actuació: Millora jardins Casa Caritat de Vic-Remei 

Dades de la persona/entitat que proposa l’actuació: 
AVV Vic-Remei 

Pressupost: 15.000 euros 

Barri: Vic-Remei 

Seguiment actuació: Es fa visita conjunta amb AVV per acotar la proposta. S’acorda que 
s’ensenyarà una proposta per part dels serveis tècnics. Pendent proposta de serveis tècnics. 

4. Procés participatiu actuacions districte 2023. 

La Sra. Pons explica les fases del procés per acordar les actuacions del Districte Nord de l’any 
2023. També es lliura un document a les persones assistents amb tota l’explicació. 

Procés participatiu: Priorització de les actuacions de districte 2023. 

Per tal de realitzar la priorització de les diferents actuacions dels districtes es proposa mantenir 

el funcionament que ja es va iniciar per a les actuacions de 2022. 

Fases del procés: 

- Fase de propostes d’actuacions per part dels diferents membres que formen part del 

districte.  

Aquesta fase consisteix en què les entitats o la ciutadania que formi part dels Consells de 

Districte podran enviar per correu electrònic les seves propostes seguint un model on es 

demana que s’omplin diferents camps. Aquesta fase es realitzarà entre els mesos d’abril a maig 

de 2022. Poden entrar propostes les entitats o ciutadà/col·lectiu que formi part de qualsevol 

dels quatre Consells de districte.  

Les propostes d’actuacions hauran de contenir la següent informació: 

Nom de l’actuació: 

Nom de l’entitat o persona que presenta la proposta: 
Telèfon o correu electrònic:   
Breu descripció de l’actuació: 
Imatge: Adjuntar una imatge a la proposta.  

 

Les propostes s’enviaran a participació@ajmanresa.cat 

- Fase de valoració de propostes 

Totes les propostes rebudes s’han de validar pels diferents serveis tècnics de l’Ajuntament de 

Manresa i també s’haurà de fer el corresponent pressupost aproximat. Recordar que totes 

aquelles propostes que superin els 30.000€ no podran passar a la fase de votació, tampoc 

aquelles propostes que els serveis tècnics valorin que no són adequades. Aquesta fase es 

realitzarà entre els mesos de juny i juliol de 2022. 

 

mailto:participació@ajmanresa.cat


- Fase de retorn de les propostes validades 

Aquesta fase consisteix en convocar cada un dels Consells de districte per tal que es faci un 

retorn per part de l’Ajuntament de Manresa de la valoració del conjunt de propostes. 

Aquesta fase es realitzarà al mes de Setembre de 2022. 

 

- Fase de votacions de propostes 

Aquesta fase consisteix en què la ciutadania pugui votar les actuacions dels diferents Consells de 

districte. Les actuacions es votaran a través de la Plataforma Decidim i, si és possible, comptar 

amb el suport de la FAVM amb enquestes en paper distribuïdes pels diferents barris de la ciutat. 

La ciutadania podrà votar un màxim de tres actuacions de cadascun dels quatre districtes. 

Aquesta fase es realitzarà entre els mesos d’octubre i novembre de 2022. 

- Fase presentació de resultats  

Durant els mesos de novembre i desembre es tornaran a convocar els quatre Consells de 

districte per tal de presentar els resultats de les votacions. Les persones del Consell de Districte 

acordaran quines són les actuacions a realitzar a cada un dels districtes per l’any 2023, seguint 

dos criteris: 

a. Tenint en compte el nombre total de vots 

b. Tenint en compte l’equilibri territorial. 

Proposta calendari Actuacions de districte 2023: 

Fases G F M A M J J A S O N D 

Presentació procés de presentació de 
propostes 

  * *         

Termini per entrar propostes (fer un guió)    * *        

Termini de valoració de propostes     * *       

Retorn de les propostes validades         *    

Procés de votacions de propostes          * *  

Presentació de resultats de les votacions i 
acords 

          * * 

 

5. Precs i preguntes 

El president demana si hi ha algun prec o pregunta. El Sr. Romero comenta que ja fa anys es va 

aprovar una actuació que era arreglar les escales de Plaça Espanya, on hi ha actualment 

l’ascensor, i que després es va dir que s’ajuntaria l’actuació d’arreglar les escales amb el 

pressupost participatiu de l’ascensor, i que això no s’ha fet. 

En pren nota i s’acorda que a la propera reunió es farà retorn d’aquesta actuació. 

S’acaba la reunió a les 20:15 hores. 

 


